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یادداشــت

 دولــت رئــیسی در انتصــاب وزیـــــر امــور خــارجـه و
 تیم مذاکره به ضرورت احیای برجام توجه ویژه ای داشته باشند. 
در واقع، نه تنها افرادی را انتخاب کند که به ضرورت احیای برجام 
واقف هستند بلکه با انتصابات خود به وضوح این پیام را به جهان 
مخابره کند که نظام ایران همچنان  به رغم تغییر دولت نظامی 
طالب صلــح و حــل مسالمت آمیز بحران های بین المللی است؛ 
و همچنان »مذاکره« را ابزاری برای تامین منافع خود و ایجاد 
ثبات در روابط بین الملل می داند. اگر از مواضع دولت رئیسی 
اینطور برداشت شود که ایران وارد بازی »اهرم سازی« شده، طرف 
مقابل نیز - به جای تسلیم یا تعدیل مواضع خود و امتیازدهی 
در مذاکرات )آن طور که عده ای تصور می کنند( - متقابلا به 
»اهرم سازی« های خود مبادرت خواهد ورزید و در این صورت وارد 
دینامیک زیان باری خواهیم شد.  فراموش نکنیم اهرم سازی های 
ایران غالب یک هزینه سیاسی و روانی برای طرف مقابل در پی 
دارد؛ یعنی با تشدید فعالیت های هسته ای ایران بایدن در نهایت 
باید به افکار عمومی خود پاسخ دهد که چرا در تعدیل فعالیت های 
ایران ناکام بوده؛ یا در بدترین حالت باید با جریان جنگ طلب وارد 
تعامل شود و کشورش را به سمت یک ماجراجویی جدید سوق 
دهد، اما اهرم سازی آمریکا و طرف مقابل برای ایران در عمل - و 
در مدت کوتاهی - حاوی میلیاردها دلار زیان مالی و تطویل 
بحران های اقتصادی و اجتماعی کشور تا چند دهه خواهد بود. 
به بیان دیگر، ورود به این فضا بیش از اینکه دستکم در میان مدت 
مزاحمت قابل ملاحظه ای برای آمریکا به وجود بیاورد، ایران را 
دچار آسیب های عینی، سنگین و قابل لمس برای همه سطوح 
جامعه خواهد کرد. لازم است مجلس شورای اسلامی نیز قید و 
بندهایی را که به دست و پای دولت روحانی و تیم مذاکره کننده 
بسته است از دست و پای دولت رئیسی بگشاید! یعنی در عمل 
اجازه دهد دولت و تیم مذاکره کننده وزارت خارجه در موقعیتی 
قرار بگیرد که بتواند به تشخیص خود - و متناسب با مواضع طرف 
مقابل بر سر میز مذاکـرات - دست به اقدامات تشویقی یا تنبیهی 
بزند. در شرایط فعلی، مجلس با تحمیل اقدامات از پیش تعیین شده 
پیشاپیش مسیر مذاکرات را ریل گذاری کـــرده است. حال اینکه 
هیچ نهادی در تهران به اندازه تیمی که در وین بر سر میز مذاکره 
نشسته به ظرافت های مذاکرات آگاه و مسلط نیست و صــلاحــیت 
تعیین مسیــر را نـدارد. لازم است دولت رئیسی هم برای مذاکره 
 مستقیم با آمریکا صاحب اختیار تام شود و هم در اجرای سیاست 
»چماق و هویج« در برابر آمریکا ابتکار عمل را کــاملا در دست 
داشته باشد. یعنی دستکم شیرفلکه برنامه هسته ای دست دولــت 

باشد و نه نهــادهایی که حضور مستقیم بر سر میز مذاکره ندارند.

 پیامی که رئیسی
 باید به جهان مخابره کند

ادامه از صفحه اول/ مضافا اینکه دولت ها هیچ وقت به تنهایی درباره 
پرونده هسته ای تصمیم گیرنیستند و این جزو سیاست های کلان نظام 
است که در سطوح بالاتر نسبت به آن تصمیم گیری می شود. پیش بینی 
می کنم در روزهای آینده ایران کم و بیش مواضع سخت تری را در مقابل 
مذاکرات اتخاذ می کند، شرایط خودش را پررنگ تر و با صدای بلندتری 
اعلام خواهد کرد و روند مذاکرات حداقل در شرایط کوتاه مدت کند 
می شود ولی نهایتا پرونده ای نیست که بتوان به این صورت آن را نگه 
داشت. چون به بحث امنیت بین الملل ارتباط و در شورای امنیت هم 
سابقه دارد و تعدادی قطعنامه هم پیراموش صادر شده است. لذا موضوعی 
نیست که فقط در بحث ها و جدل های سیاسی داخلی بخواهیم، کنار 
بگذاریم یا به آن بپردازیم، بلکه مساله ای است که با مقوله صلح و امنیت 
بین الملل گره خورده و به راحتی می توانند پیرامونش اجماع صورت 
گیرد و مشکلات ما را بیشتر کنند؛ بنابراین ملاحظات زیادی درباره این 
پرونده وجود دارد، پرونده بسیار حساس و پیچیده است و نهایتا باید ما به 
نوعی مدیریت کنیم که در مقوله پیوند با صلح و امنیت بین المللی، ایران 
متحمل ضرری نشود؛ مثل قطعنامه هایی که قبلا صادر شده بود وحتی 
می تواند تندتر از آن هم در رابطه با این پرونده تصویب شود. بنابراین حتما 
یک تیم کارشناسی قوی در دولت جدید هم مسئول پیگیری، بررسی و 
اتخاذ تدابیر لازم و سیاست های مهم این پرونده خواهند بود. از طرفی 
این روزها موضوع حمله به کشتی اسرائیلی در دریای عمان نیز مطرح 
است. مسائل مربوط به صلح و امنیت جهانی همه به هم مرتبط است و 
کشورهایی که بازیگر مهم بین المللی هستند، به خصوص در اعضای دائم 
شورای امنیت، این گونه مسائل را با دقت رصد و در موردش سیاستگذاری 
می کنند و به نظر موضوع نگران کننده ای است و پاسخ های ما تا به حال 
فقط مباحث کلی بوده که توطئه ای است که ایران را دارند بی جهت به 
چنین اقدامی متهم می کند؛ ولی باید تلاش شود با زبان دیپلماتیکی که 
بتواند دنیا را متقاعد کند و همچنین اسناد و مدارک از خود رفع اتهام کند 
و با ادبیاتی مطرح شود که روی افکار بین المللی تاثیرگذار باشد. ایران با 
متقاعدکردن افکارعمومی و بین المللی، اقدامات جریان هایی که در دنیا 
دنبال ایجاد تنش و جنگ هستند را خنثی و مهار و دیپلماسی خود را در 

این موضوع خیلی بیشتر فعال کند.

دیدگــاه
تنش ها و چالش ها در آستانه تغییر دولت

فرارو

حسن روحانی گفت: به نظر من مهم ترین پرونده 
ای که دست دولت سیزدهم قرار می گیرد و باید 
درباره آن تصمیم بگیرد، مذاکره و تعامل با دنیاست. 
وی در گفت وگوی تلویزیونی با مردم در پاسخ به این 
سوال مجری که  چرا برخی مسایل را نمی تواند مطرح 
کند و این نگاه به وحدت ملی صدمه می زند یا خیر، 
گفت: حل مسایل کشور گاهی در اختیار قوه مجریه 
به تنهایی است و می تواند به تنهایی تصمیم بگیرد و 
اجرا کند، گاهی اما تصمیماتی می گیریم که حتما باید 
قوه قضائیه با ما همراه باشد تا به نتیجه برسیم. مثلا می 
گوییم این موارد توقیف نشود و به مردم فرصت داده 
شود یا من می گویم برای رسیدگی به مسایل اقتصادی 
مردم وزارت اقتصاد ما باید دو بخش شود و لایحه دو 
فوریت به مجلس می دهم که یا مجلس قبول نمی کند، 
یا با تاخیر انجام می شود و یا مجلس قبول می کند اما 
شورای نگهبان قبول نمی کند. من در این موارد نمی 
توانم به مردم بگویم فلان قوه این کار را کرد و فلان کار 
را نکرد. روحانی ادامه داد: این اتفاقات مشکل ایجاد 
می کند، یکسری مسائل هم کلان تر است و هماهنگی 
کلی نظام را می طلبد و ایجاد هماهنگی گاهی در زمان 
کوتاه میسر نیست و اختلاف سلیقه ها شکافش زیاد 
است. طرح این مسایل برای مردم به نظرم به وحدت 
ملی ما کمک نمی کند بلکه وحدت را به خطر می اندازد 
و شکاف ها را بیشتر می کند. مثلا در فضای مجازی 
آزادی مردم چقدر باید باشد؟ پهنای باند باید چه میزان 
باشد؟ ما اختلافاتی در این مسایل داشته ایم اما همه را 
برای مردم شرح ندادیم. اگر در بلند مدت باشد امکان 
طرح برای مردم و سپس ارائه راه حل توسط ان ها وجود 
دارد اما در کوتاه مدت نه.   وی در پاسخ به اینکه مهم 
ترین پرونده ای که به دولت آینده تحویل خواهد داد، 
چیست؟ توضیح داد: به نظر من مهم ترین پرونده ای 
که دست دولت سیزدهم قرار می گیرد و باید درباره آن 
تصمیم بگیرد، مذاکره و تعامل با دنیاست. ما هیچ  راهی 
برای رفع تحریم در کوتاه مدت جز این نداریم، البته در 
چارچوب فرمایشات مقام معظم رهبری. در بلند مدت 
شاید با تحمل جامعه بتوانیم به شرایطی برسیم که روی 
پای خودبایدم. پرونده دیگر مسایل اقتصادی است تا 
مردم آینده را روشن تر ببینند، البته پروژه ای نگاه 
کنیم ده ها و صدها پروژه برای تکمیل است. او درباره 
اتفاقات و مشکلات بعضا امنیتی که در دوران او پیش 
آمد، گفت: پیش بینی این مسائل ساده نیست اما ما هیچ 
تنشی نداشتیم که زمان آن طولانی شود، هر چند گاهی 
متاسفانه با تلخی همراه شد اما توانستیم مدیریت کنیم. 
نکته دوم اینکه برخی مسایل ریشه در جای دیگری 
دارد مثل حوادثی که در سال ۹۶ داشتیم و به موسسات 
اعتباری مربوط بود که ریشه آن به حکم یک قاضی 
بازگشت و تمام گرفتاری ما در کاسپین همین بود و 
دولت به ناچار ورود می کند. یکی از افتخارات دولت 
این است که موسسات اعتباری غیرمجاز را با هزینه 
بسیار جمع کرد، ما حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان هزینه 
کردیم. همچنین بانک های نیروهای مسلح مشکلاتی 
داشتند که حل و فصل شد اما بار سنگینی روی دوش 
دولت گذاشت. خوزستان را مثال زدید، به دلیل کم 
آبی و شرایط جوی تنشی ایجاد می شود که باید رفع 
شود. به نظرم دولت از لحاظ امنیت داخلی و خارجی 
کارهای بزرگی کرده اما مواردی هست که تنها به دولت 

مربوط نمی شود.

حسن روحانی در گفت وگوی تلویزیونی با مردم: 
 پرونده مهمی که دولت سیزدهم

 باید دنبال کند 

رضا نصری
کارشناس حقوق بین الملل

آرمان ملی: »تخصیص کارت اعتباری آثار مثبتی به همراه خواهد داشت 
و می تواند کمک کند تا تولید رونق بگیرد، زیرا از این طریق می توان منابع 
مورد نیاز تولید را مستقیما به دست تولیدکننده رساند« این سخنان رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس است که معتقد است جای کارت های اعتباری 
در اقتصاد کشور خالی بوده و در شرایطی که  در اکثر کشورهای توسعه یافته 
کارت های اعتباری یکی از ارکان اصلی سیستم بانکی را تشکیل می دهد در 
ایران به دلایل مختلفی استفاده از این روش تامین منابع با اما و اگرهای زیادی 
همراه است.  به گفته پور ابراهیمی در سایر کشورها دولت اعتباری را به مردم 
داده تا نیازهای خود را برطرف کنند اما با تغییر رویکرد این منابع از فرد به تولید 
ضمن کاهش هزینه ها به شفاف سازی مسیر تامین منابع نیز منجر خواهد شد. 
در این رابطه بررسی ها نشان می دهد اولین کارت اعتباری کشور در سال 7۹ از 
سوی شرکت صنایع کامپیوتری ایران از شرکت های زیرمجموعه ایزایران با نام 
»ثمین کارت« صادر شد.  در آن زمان سقف اعتباری کارت ها 2۰۰ هزار تومان 
بود که بر اساس میزان حقوق دریافتی متقاضی تخصیص می یافت، اما این 
کارت ها با مخالفت بانک مرکزی که معتقد بود صدور کارت بانکی صرفا باید از 
طریق سیستم بانکی صورت گیرد متوقف شد البته مخالفت فقها  به دلیل ابهام 
در ربوی بودن سود دریافتی از این کارت ها نیز مزید بر علت بود تا پرونده فعالیت 
کارت های اعتباری در آن مقطع زمانی بسته شود، حال در شرایطی که موانع 
شرعی این کارت ها با استفاده از عقد مرابحه  برداشته شده  به این مفهوم که 
فروشنده کالا به صورت دقیق قیمت خرید کالا را مشخص می کند و سودی که 

قرار است به آن اضافه شود را نیز به اصل مبلغ کالا اضافه می کند. نحوه پرداخت 
قیمت کالا نیز می تواند به صورت نقدی یا مدت دار باشد. همچنین شرایط مدت 
زمان بازپرداخت نیز در قرارداد مرابحه مشخص شده و می تواند به صورت اقساط 
مساوی یا غیرمساوی معین شود. اما متاسفانه نگاه سنتی حاکم بر نظام اعتباری 
که البته در سیستم بانکی کشور نیز نفوذ کرده و همچنین نگرانی بانک ها در 
بازپرداخت اقساط اعتبارات باعث شده تا نه تنها جامعه امکان بهره گیری از این 
خدمات را نداشته باشد بلکه تولید نیز از منابع این اعتبارات مغفول مانده است. 
البته با گذشت بیش از 2 دهه از صدور اولین کارت اعتباری ایران در حالی که 
جای خالی آن در نظام اقتصادی کشور به ویژه در رونق تولید احساس می شود 
اما سختگیری های بانک ها در تامین وثایق و نبود روش های  اعتبارسنجی 
مناسب اجرای طرح های مختلف برای راه اندازی فعالیت کارت های اعتباری را 
با اما و اگر مواجه کرده که البته استفاده از منابع قرض الحسنه برای تامین منابع 
این اعتبارات نیز باعث شده تا کمترین استقبال را از سوی نظام بانکی شاهد 
باشیم.  البته از بهمن ماه سال گذشته و پس از آنکه سهام عدالت تحت تاثیر رشد 
بازار سرمایه از ارزش نسبی برخوردار شد موضوع صدور کارت های اعتباری 
مجددا مطرح شد که بانک ها می توانستند از سهام عدالت به عنوان وثیقه برای 
پرداخت اعتبارات استفاده کنند اما این طرح نیز به رغم مشخص بودن منابع به 
غیر از دو بانک با استقبال مواجه نشد، به گونه ای که بررسی ها نشان می دهد در ۶ 
ماهه دوم سال ۹۹ در مجموع حدود ۳میلیون و ۳۵۰ هزار کارت اعتباری صادر 
شده در حالی که تعداد کارت های برداشت یعنی کارت های متعارف بانکی در 

حدود 2۳۰میلیون و کارت های هدیه در حدود ۱۰۰میلیون بوده است. به هر 
حال رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس این بار از لزوم کارت های اعتباری خبر 
داده که از طریق آنها منابع مالی مستقیما به تولید هدایت می شوند موضوعی 
که به نظر می رسد در شرایطی که  فشارهای اقتصادی نیاز جامعه و البته تولید به 
منابع مالی را بیش از گذشته کرده اجرای این طرح قادر خواهد علاوه بر کنترل 
نقدینگی بخش قابل ملاحظه ای از مشکلات مالی جامعه و بنگاه ها را مرتفع 
کند. محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در رابطه با 
اختصاص کارت های اعتباری به مردم در طرح کارت اعتباری مبتنی بر زنجیره 
تامین اعتبار،می گوید: این اقدام کار خوب و ارزشمندی است، زیرا جریان فرآیند 
تامین مالی بر اساس اعتبار در زنجیره فعالیت های اقتصادی از سوی برخی 
بانک ها تعریف می شود. وی ادامه داد: این ابتکار عمل نیز نه تنها در کشور ما بلکه 
در سایر کشورهای جهان نیز اتفاق می افتد. یعنی به عبارتی دولت ها اعتباری 
به مردم می دهند تا با آن اعتبار بتوانند نیازهای خودشان را برطرف کنند. وی با 
بیان اینکه در این طرح به جای اینکه منابع به فرد داده شود مستقیم به فرآیند 
تولید داده می شود، تصریح کرد: این اتفاق باعث می شود هزینه ها کاهش یابد و 
به نظر بنده غیرشفاف بودن مسیر تامین مالی را به حداقل می رساند. وی افزود: 
کسانی که درصدد دریافت این کارت های اعتباری هستند می توانند به عنوان 
ضامن از یارانه یا سهام عدالت خود استفاده کنند و این کارت ها را دریافت و 
نیاز خود را تامین کنند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: ماهیت 
تخصیص کارت های اعتباری به مردم به جای پول نقد، اقدام خوبی است و این 
موضوع می تواند در این شرایط به مردم کمک کند تا کالاهای مورد نیاز خود 
را تامین کنند. پورابراهیمی با اشاره به نقدینگی موجود در کشور گفت: در این 
طرح اعتبار مستقیما وارد عرصه تولید شده و موجب می شود که تولید رونق 

بگیرد، بنابراین باعث افزایش حجم نقدینگی کشور نخواهد شد.

بررسی ها نشان می دهد؛

بانکداری سنتی مانعی برای اجرای کارت های اعتباری

جلال میرزایی:
 برخی از سیاستمداران 

نمی خواهند هزینه بدهند
یک نماینده سابق مجلس درباره »طرح صیانت از 
حقوق کاربران در فضای مجازی« که دسترسی جامعه را 
نسبت به فضای مجازی محدود و در برخی از موارد سلب 
می کند و همین امر موجب ایجاد نارضایتی عمومی شده 
است، اظهار داشت: در هر حکومتی، هنگامی که قوای آن 
مانند مجریه، قضائیه و مخصوصا مقننه یا همان مجلس 
بخواهند برای رفاه مردم، حل مشکلات و برطرف کردن 
خلأ ها قانون گذاری کنند، باید یک همه پرسی درباره آن 
بگذارند. جلال میرزایی گفت: در نظام های دموکراتیک 
هر کدام از قوا که سعی می کنند تصمیماتی را بگیرند، 
قبل از تصویب آن را در معرض افکار عمومی قرار می دهند 
تا مشاهده کنند بازخورد ها چیست؟ نخبگان و نیرو های 
ذی نفوذ درباه آنچه می گویند و افراد جامعه درباره آن 
چه قضاوتی می کنند؟ وی ادامه داد: جوامع دموکراتیک 
بازخورد ها را جمع بندی می کنند اگر مشاهده کنند مخالف 
بسیار زیاد است و جامعه مخالفت می کند آن طرح را 
تصویب نمی کنند، اما در کشور ما بالعکس عمل می کنند؛ 
یعنی هنگامی که نارضایتی زیاد شود فکر می کنند تیر 
درحال خوردن به هدف است؛ بنابراین اصرار می کنند 
که حتما کار انجام شود، اصلا توجهی به افکار عمومی و 
بازخورد ها ندارند که همین امر باعث می شود قوانینی 
وضع شود که زمینه اجرایی برای آن فراهم نباشد. میرزایی 
درباره اینکه در جلسه تصویب »طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی« محمدباقر قالیباف که رئیس 
مجلس یازدهم است در جلسه حضور نداشت و این کار او 
مسبوق به سابقه است و با وجود اینکه ریاست پارلمان را 
دارد، اما در جلسات مهم و تاثیرگذار حضور پیدا نمی کند، 
عنوان کرد: عدم حضور آقای قالیباف در جلسات حساس 
نشان دهنده این است که به اصطلاح، موافق چنین طرح ها 
و برنامه هایی نیست و همراهی نمی کند و می خواهد این 
پیام را دهد که من بنای همراهی نداشتم! وی افزود: به 
هرحال غیبت رئیس مجلس در چنین جلسه ای معنادار 
است و  ای کاش می ماند و مدیریت می کرد. این نماینده 
پیشین مجلس بیان کرد: با این حال در ادامه مشاهده 
کردیم که آقای قالیباف یک توئیتی زد و از طرح مجلس 
درباره »صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی« دفاع 
کرد. مشخص است که ایشان می خواهد با این کار ها هم 
این طرف و هم آن طرف را داشته باشد و نمی خواهد هزینه 
پرداخت کند، چراکه اگر با هرکدام از طرفین همراهی 
کند، باید هزینه ای را پرداخت کند. وی عنوان کرد: اگر 
رئیس مجلس بخواهد جانب هر دو را بگیرد، مستلزم دادن 
هزینه است، اما قالیباف نمی خواهد این هزینه را پرداخت 
کند. این فعال سیاسی با اشاره به اینکه برخی از افراد در 
کشور ما نمی خواهند هزینه ای پرداخت کنند، تصریح کرد: 
این یک واقعیتی است که برخی از سیاست مدارانی که در 
کشور داریم به جای این که خودشان مستلزم پرداخت 
هزینه باشند یا تصمیماتی که لازمه اش پرداخت یا باعث 
سرزنش شود بگیرند، آنجا نمی خواهند حاضر باشند و 

آمادگی پرداخت هزینه را ندارند.

نکتــه

مطمئنیم ایران به کشتی اسرائیلی حمله کرده!
ادعای وزیر خارجه آمریکا علیه ایران

وزیر امور خارجه آمریکا در بیانیه ای در پی مورد حمله قرار  گرفتن 
یک کشتی اسرائیلی در آب های سواحل عمان با مطـــرح کـردن 
ادعاهایی علیه ایران اظهار داشت: با بررسی اطلاعـــاتی که در دست 
است، مطمئن هستیم  که ایران این حمله را با استفاده از پهپادهای 
قابل انفجار انجام داده است، یک توانایی مهلک که به طرز رو به افزایشی 
در منطقه مورد استفاده قرار می گیرد. این حمله منجر به کشته 
شدن دو انسان بی گناه شد.  آنتونی بلینکن گفت: ما با شرکایمان 
در زمینه بررسی اقدامات بعدی مان  و مشورت با دولت های داخل 
منطقه و خارج از آن درباره پاسخی مناسب که در آینده ای نزدیک 
خواهد بود، همکاری می کنیم. باری دیگر به خانواده قربانیان تسلیت 
می گوییم.  بر اساس این گزارش، اظهارات وزیر خارجه آمریکا در حالی 
مطرح می شود که سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمــان در نشست خــبری این هفته خود در مورد اتهامات 
مطرح شده از سوی رژیم صهیونسیتی و آمــریکا نسبت به ایران در 
مورد دست داشتن تهران در حمله به نفت کش اسراییلی و تلاش این 
رژیم برای مطرح کردن این موضوع در شورای امنیت سازمان ملل 
گفت: موجودیت رژیم اشغالگر قدس باید دست از این اتهام زدن های 
 واهی بردارد و این بار اول نیست که این رژیم اشغالگر چنین اتهاماتی را

 متوجه کشور ما می کند.

روی خـط

    دولت جدید در مذاکرات برجام از شعار خودداری کند 
   دولت رئیسی هم نمی تواند به تنهایی درباره برجام تصمیم بگیرد

    رئیس جمهور رویکرد خود را درباره تحریم ها مشخص کند
  تثبیت نرخ ارز و کاهش قیمت ها در تقویت اعتماد عمومی موثرند

   سید مهدی ذاکریان در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

 برجام سطحی 
فراتر از دولت دارد 

   داریوش قنبری در گفت و گو با »آرمان ملی«:  

 رئیسی با »کابینه فن سالار« 
موفق می شود 

آرمان ملی- سهیل ثابت: آیت ا... رئیسی به عنوان رئیس جمهور جدید با تنفیذ و تحلیف پاستور 
نشین خواهد شد و به عنوان هشتمین رئیس جمهور بر کرسی ریاست جمهوری تکیه خواهد زد. 
این در حالی است که از یکی دو ماه گذشته برخی گروه های اصولگرا به ویژه پایداری ها درصدد 
بوده اند تا دولت رئیسی را مصادره به مطلوب کنند و سهم خود را از کابینه دولت سیزدهم بگیرند. 
البته رئیسی تاکنون نشان داده که شخصیتی ندارد که بخواهد به کسی باج دهد و تحت تاثیر فشارها 
قرار گیرد. حال باید دید که کابینه جدید متشکل از چه افراد و با چه نگرش هایی است و رئیسی با 
میانه روی کابینه خود را خواهد چید یا با اصولگرایان کنار خواهد آمد. در  این راستا برای بررسی 
چالش ها و مسائل پیش روی دولت سیزدهم، آرایش و چینش کابینه و سهم خواهی ها از رئیس 
جمهور منتخب »آرمان ملی« با داریوش قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب و نماینده سابق مجلس 

به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

آرمان ملی- سجاد جنت آبادی: دولت روحانی بعد از فراز و نشیب های بسیاری بالاخره به پایان 
رسید. اما میراثی از این دولت باقی مانده که ابراهیم رئیسی باید هرچه زودتر تکلیف آن را مشخص 
کند. مهمترین و با اهمیت ترین فعالیت دولت روحانی و وزارت خارجه مساله برجام بود. پرچمدار 
دیپلماسی ایران دکتر ظریف در سال های گذشته با وجود همه هجمه های داخلی و خارجی 
تلاش کرد تا تحریم ها را از سفره ملت ایران بردارد و نفت را بر سر سفره مردم بیاورد، اما این پایان 
ماجرا نبود و بعد از اینکه ترامپ به قدرت رسید با گستاخی کامل از برجام خارج شد و تحریم های 
ظالمانه ای را بر این مردم وضع کرد. حال سوال اینجاست که آیا ابراهیم رئیسی می تواند در پاستور 
با آمریکایی ها مانند تیم دیپلماسی ظریف برای رفع تحریم ها مذاکره کند و یا سیاست تقابل را 
پیش خواهد گرفت. در همین رابطه »آرمان ملی« با سید مهدی ذاکریان تحلیلگر ارشد مسائل 

بین الملل به گفت وگو پرداخته است که در ادامه می خوانید:
  جامعــه با مسائـل و مشکلات مختلفی 
روبه رو است و در این میان دولت سیزدهم نیز روی 
کار می آید؛ با این تفاسیر از دیدگاه شما دولت 
آقای رئیسی با چه چالش هایی روبه رو خواهد بود؟

دولت جدید با مسائل و مشکلات فراوانی مواجه است 
که این مسائل دقیقا همان هایی است که دولت فعلی نیز 
با آن روبه رو است. این مسائل از حوزه سیاست خارجی 
و تحریم ها گرفته تا مسائل و مشکلات اقتصادی ناشی 
از تحریم ها و مشکل کرونا را در بر می گیرد. به هر حال 
وضعیت معیشت مردم چندان مناسب نیست و شاخص 
فلاکت که ترکیبی از دو شاخص تورم و بیکاری است 
متاسفانه نگران کننده به نظر می رسد و می توان گفت 
نرخ بیکاری و تورم در کشور مردم را با مشکلات جدی 
مواجه کرده است. لذا باید دید آقای رئیسی و دولتش چه 
رویکردی را در ارتباط با از بین بردن تحریم ها در پیش 
خواهد گرفت و به چه صورت عمل خواهد کرد. البته من 
فکر نمی کنم که در روند مذاکراتی که از گذشته تاکنون 
شکل گرفته وقفه ای پدید آید و قطعا مذاکرات ادامه 
پیدا خواهد کرد. اما اینکه مذاکرات بر چه مبنایی باشد  و 
چه مسائلی را در بر بگیرد و چه دستور کارهایی در میان 
باشد خیلی مهم است. به هر حال آنچه که برای ایران 
در مذاکرات مهم است اینکه به هر شکل اثر تحریم ها از 
بین برود  و همان چارچوبی که در زمان اوباما بین ایران 
و کشورهای اروپایی و آمریکا پیش گرفته شده بود پیش 
گرفته شود. اما ظاهرا طرف مقابل به دنبال این است که 
مسائل جدیدی گنجانده شود که این گنجاندن مسائل 
جدید سبب اختلافاتی شده که تا به حال مانع از احیای 
برجام بوده است.  به رغم خوش بینی های اولیه ای که 
در زمان روی کار آمدن آقای بایدن نسبت به احیای 
برجام وجود داشت باید گفت به هر حال زمان به حد 
قابل توجهی سپری شده بدون اینکه  آن خوش بینی ها 
تحقق پیدا کند. حال پرسش این است که با روی کار 
آمدن دولت جدید زمینه تفاهم نیز برقرار شده یا روندها 
به نحو دیگری پیگیری می شود. به هر صورت شرایط 
پیچیده است و معلوم نیست که خواسته های جدید 
طرفین برجام چه شکلی هستند  و چه چیزهایی را در 

بر می گیرند. 
   با توجه به فشارها و سهم خواهی هایی که 
از سوی برخی گروه های اصولگرا وجود دارد چه 
میزان می توان دولت آقای رئیسی را فراجناحی 

قلمداد کرد؟
آقای رئیسی قبل از انتخابات صراحتا اعلام کرد که 
به صورت مستقل به این انتخابات ورود پیدا کرده و 
جناح بندی های موجود در کشور را خیلی به رسمیت 
نمی شناسد و خود را به عنوان نیرویی فراجناحی  معرفی 
کرد.  هر چند که عمده حامیان وی از طیف اصولگرا 
بودند اما آقای رئیسی سعی کرد که از عقبه حمایتی 
خود فاصله بگیرد و فراجناحی باشد. حال اینکه رئیس 
جمهور منتخب پس از انتخابات نیز به این موضوع تاکید 

کرده نشان از اعتقاد وی به مساله فراجناحی بودن دارد و 
قطعا اگر در این مسیر حرکت کند و کابینه ای تکنوکرات 
و فن سالاری را تشکیل دهد که با نگاه عالمانه ای به 
مسائل و مشکلات مردم نگاه کند می توان به کابینه 
دولت سیزدهم امیدوار بود که در مسیر حل مسائل و 
مشکلات کشور و مردم حرکت کنند. البته در ارتباط با 
مسائل هسته ای صرفا دولت تصمیم گیری نخواهد بود 
و ارکان مختلف نظام در مسائل حوزه سیاست خارجی 
نقش آفرینی می کنند و باید سیاست کلی نظام را در نظر 
گرفت. به هر حال فکر می کنم با توجه به اینکه  نگاه 
ارکان مختلف نظام بر رفع تحریم ها بوده قطعا و یقینا 
دولت آقای رئیسی در این مسیر حرکت خواهد کرد.  
البته در مورد مسائل هسته ای می دانیم که صرفا دولت 
تصمیم گیر نیست و ارکان نظام در ارتباط با مسائل حوزه 
سیاست خارجی نقش آفرینی می کنند و باید سیاست 
کلی نظام را در این زمینه در نظر گرفت و هر چند که 
نقش دولت نیز در این میان نقش قابل توجهی است 
و با توجه به اینکه اجرای خط و مشی  ها را بر عهده دارد 

نمی توان نقش دولت را نادیده گرفت. 
   فکر می کنیــد با وجود اینکه  در جامعه 
نوعی بی اعتمــادی و نا امیدی موج می زند دولت 
آقای رئــیسی چگـونه می تواند این اعتماد از 

دست رفته را بازیابد؟
اولین اتفاقی که در جهت ایجاد امید در مردم باید 
رخ دهد این است که از افراد وجیه و خوشنام در کابینه 
استفاده شود، چراکه استفاده از این  افراد در بازسازی 
اعتماد مردم تاثیرگذار خواهد بود.  موضوع دوم ایجاد 
مکانیزم هایی برای بهبود شرایط اقتصادی فعلی است 
که فشارها بر دوش مردم کنترل شده و کاهش پیدا کند 
و این  امکان پذیر نخواهد  بود جز با مهار تورم و تقویت 
ارزش پول داخلی که بایستی این اتفاق صورت بگیرد. 
وقتی که اعتماد نسبت به روندهای موجود در کشور 
کاهش پیدا کند این کاهش اعتماد را در زمینه مسائل 
سیاسی و اجتماعی نیز می توان به عینه مشاهده کرد. در 
کل نمی توان  نقش مسائل اقتصادی را در ایجاد اعتماد 
بیشتر نادیده گرفت و اگر دولت آینده بتواند نرخ ارز را 
تثبیت کند و تورم را حداقل در حد و حدود فعلی کنترل 
کند  و به  نوعی در حد ۱۰ تا 2۰ درصد قیمت ها کاهش 
پیدا کند در تقویت اعتماد موثر خواهد بود. مساله دیگر 
نیز تلاش برای کاهش فاصله میان مردم و مسئولان 
است که برخی عملکردها بالعکس می تواند این فاصله 
را به طرق مختلف بیشتر کند مثل همین طرح محدود 
کردن اینترنت که اخیرا تحت عنوان صیانت از کاربران 
در فضای مجازی. مشخصا این طرح در قوه دیگری با 
نگاهی نه چندان باز به جامعه و مسائل  و مشکلاتش 
بررسی شده و اساسا طراحان آن در نظر نگرفته اند که 
با محدودیت و مسدود سازی شبکه های اجتماعی چه 
میزان کسب و کارهای مردم را به خطر انداخته و میزان 

نارضایتی را گسترش می دهند.

  با حضــور رئــیسی در پــاستــور، 
آمریکایی ها در مذاکــرات برجـــام با ایران 

محافظه کارانه تر برخورد خواهند کرد؟
آمریکایی ها در ارتباط با ایران منافع ملی خودشان 
را در نظر می گیرند و برای دولت ایالات متحده فرقی 
ندارد که رئیس جمهور ایران آقای روحانی و یا رئیسی 
باشد. آمریکایی ها حتی اگر شاه هم در حال حاضر 
در ایران بود، منافع ملی خودشان را بر همه چیز 
ترجیح می دادند. لذا ایران باید دقت داشته باشد که 
در مسائل سیاست خارجی از شعاردهی و تبلیغات 

خودداری کند و بر پایه منافع ملی فعالیت کند.
  دولت رئــیسی در مذاکــرات برجام، 
تعــامل را در دستـــور کـار خــود قــرار 
می دهد یا شیوه مذاکـره با آمریکایی ها را 

تغییرخواهد داد؟
مساله مذاکرات ایران با کشورهای خارجی 
از جمله ایالات متحــده اینطور نیست که صرفا 
از طریق یک رئــیس جمهور به نتیجه برسد. 
رئیس های جمهوری که در ایران به قدرت رسیده اند، 
آرزوهای خاص خودشان را داشته اند، اما اینکه 
این آرزوها بخواهد تحقق پیدا کند، امکان پذیر 
نیست. این آرزوها در صورتی تحقق پیدا می کند 
که در سطح کلان کشور سیاست ها تغییر پیدا کند 
و دولت به تنهایی نمی تواند درباره مساله هسته ای 
تصمیم گیری کند. اختیار تصمیم گیری درباره 
مساله هسته ای به تنهایی در دستان رئیس جمهور 
نیست و رهبری انقلاب، شورای امنیت ملی، رئیس 
قوه قضائیه و همه نمایندگان مجلس درباره مساله 
هسته ای نظر می دهند و با توجه به همه این شرایطی 
که وجود دارد، ما نمی توانیم بگوییم که دولت ابراهیم 
رئیسی می تواند به تنهایی درباره مساله هسته ای 
تصمیم گیری کند. البته پیشبرد دیدگاه ها و اینکه 
ما با چه شرایطی با طرف مقابل مذاکره کنیم در 
دستان مسئولان وزارت خارجه است و آنها هستند 
که باید در مذاکرات تلاش کنند تا خواسته های نظام 

محقق شود.
 فکر می کنیـد آقای ظریــف توانســت 
 در مذاکــرات برجــام خــواستــه هــای

 سران نظام را محقق کند؟
دکتر ظریف در طول سال های گذشته به دنبال 
این بود که خواسته اصلی ملت ایران یعنی رفع تحریم 
را محقق کند و برای برآورده شدن این خواسته ها 
تلاش های بسیاری انجام داد. ظریف در مذاکرات 
هسته ای بسیار پافشاری کرد تا تحریم ها رفع شود 
و تمامی این اسناد موجود است. برآورده کردن 
دستورات سران نظام دومین وظیفه ای بود که دکتر 
ظریف باید آن را انجام می داد و از حق غنی سازی در 
کشور دفاع می کرد. ظریف با تلاش هایی که انجام 
داد توانست مذاکرات را به نتیجه برساند و حتی 

تحریم ها هم برداشته شد. یکی از دلایل اصلی که 
ترامپ نتوانست دوباره بر صندلی کاخ سفید بنشیند، 
همین مساله خروج او از توافق هسته ای با ایران است. 
آمریکایی ها با توجه به این در همه تراژدی های خود 
در برابر سایر کشورهای دنیا به پیروزی می رسیدند، 
اما در مذاکرات هسته ای بدون اینکه ایران حتی یک 
گلوله شلیک کند، شکست خوردند. این نزاعی که 
بین آمریکا و ایران در موضوع برجام به وجود آمد، 
میان آمریکا، چین و یا آمریکا کره شمالی به وجود 
آمد که در همه این نزاع ها آمریکایی ها پیروز شدند. 
در نزاع آمریکا و چین، آمریکایی ها تعرفه گمرکی 
و محدودیت بر روی کالاهای چینی گذاشتند و 
چینی ها هم نتوانستند در هیچ مجمع بین المللی 
آمریکایی ها را محکوم کنند. کره شمالی هم که با 
آمریکایی ها اسنادی را امضا کرد و در نهایت دیدیم که 
چه اتفاقی افتاد و یا ترامپ حتی در مواجهه با اتحادیه 
اروپا هم از پیمان های خود مانند توافقنامه پاریس 
خارج شد. آمریکایی ها می خواستند که در شورای 
امنیت علیه ایران قطعنامه ای را صادر کنند که با 
مخالف کشورهای جهان روبه رو شد و این قطعنامه 
رای نیاورد. ایران در دیپلماسی بر منافع ملی مردم 
پافشاری کرد و سران نظام هم بر غنی سازی ۳/۶8 تا 
4 درصد که حق هر کشوری است تاکید دارند. دکتر 
ظریف اولا در مذاکرات بر منافع ملی کشور اصرار 
داشت و ثانیا تمامی دستورات نظام را به طرف های 
مذاکره کننده ابلاغ می کرد. نباید این مساله را 
فراموش کنیم که کارگزاران نگاه تعامل با دنیا در 
دولت یازدهم که رای مردم و تایید مقامات عالی 
کشور را داشتند در مذاکرات هسته ای حرف شان این 
بود که همه حقوق غنی سازی، پیشرفت هسته ای، 
رفع تحریم ها و تعامل با دنیا را حفظ کنیم و از طرفی 
ایران حاضر است نگرانی هایی که از سوی هر دو گروه 
تغییر رژیم در ایران و اذنابش وجود داشت و نیز 
آنهایی که معتقد به گفت وگو با ایران بودند را رفع و 

به آنها ضمانت دهد.
 از نظر شما حملـه ایران به عین الاسد در 

عراق برای ایران هزینه ای نداشت؟
آمریکایی ها یکی از ژنرال های مهم ایران را 
به شهادت رساندند. این مساله هیچ ارتباطی به 
مذاکرات برجام نداشت و جواب این عمل گستاخانه 
خود را هم دریافت کردند. هزینه ای که ایران در عین 
الاسد کرد، در واقع پاسخ به جنایت آمریکایی ها بود 
که باعث شهادت سردار سلیمانی شد. آمریکایی ها 
حق نداشتند یک مقام رسمی ایران را در هیچ 
دادگاه بین المللی و یا حتی دادگاه داخلی به شهادت 
برسانند. هیچ کشوری حتی در دادگاه داخلی هم 
هیچ حکمی صادر نکرده بود که آنها این عمل 
گستاخانه را انجام دادند و سردار سلیمانی را به 

شهادت رساندند.
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